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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Gulyás Gergely, Miniszterelnökséget vezető 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért hagyják pusztulni a nagymúltú somogysárdi 
Somssich-kastélyt? Milyen terveik vannak a kastéllyal a jövőben?" 

Tisztelt Gulyás Gergely Miniszter Úr!

A somogyi emberek képviseletében kívánok Önnek kérdéseket feltenni a somogysárdi Somssich-
kastéllyal kapcsolatban.

Az épület a 18. század közepén épült. Területén az 1800-as években ménest alapítottak, kocsilovak 
és könnyű hátasok tenyésztésére. A második világháborút követően állami ménessé vált birtokon a 
meglévő épületeket átalakították, a lótenyésztés céljára magas szinten alkalmassá tették. 1962-ben a
Kutasi Állami Gazdaság vette át a ménest, ami európai hírnévre tett szert. 1993-tól az ORFK 
rendőrlovainak, majd a 2001-ben megalakított Magyar Köztársaság Nemzeti Lovas Díszegység 
lovainak a kiképzése is itt folyt.

A ménes 2007-es felszámolásával évszázados múltra visszatekintő lótenyésztési munkát tettek 
tönkre. Somogysárdon a lovas bázis bezárásával 70 család megélhetése került veszélybe. A 
jövedelem nélkül maradtak közül sokan azóta sem találtak állandó munkát. A kastély és az istállók 
állapota folyamatosan romlik, egyes gazdasági épületek életveszélyessé váltak, az egyik istálló 
teteje nemrég beomlott.

A kastélyhoz korábban tartozó állami földeket eladták, csupán egy alig három hektárnyi erdő és 
legelő maradt a Magyar Állam tulajdonában. Az ingatlan szigorúan védett, nem látogatható, 
műemléki oltalom alá került. A kastélyt körülvevő park pedig természetvédelmi terület, ami híres a 
bejárat közelében található hatalmas páfrányfenyőről, továbbá az ezer méter hosszú lovas pályájáról
is.



A 2014-ben meghirdetett Nemzeti Kastélyprogram új reménnyel töltötte el a somogysárdiakat, 
mivel a Somssich-kastély is bekerült a fejlesztendő kastélyok közé. 2016 decemberében a Kormány 
azonban szűkítette a listát, amelyből valamilyen okból kimaradt somogysárdi kastély, pedig annak 
hasznosítása komoly fejlődést jelentene a falunak.

Fentiekre tekintettel, tisztelettel kérdezem Miniszter Urat:

Milyen indokok alapján került be, illetve később milyen indokok alapján került ki a somogysárdi 
Somssich-kastély a Nemzeti Kastélyprogramból?

Kinek, mennyiért és milyen megfontolásból adták el a kastélyhoz tartozó termőföldeket?

Miért hagyják pusztulni a nagymúltú, műemléknek minősülő Somssich-kastélyt? Mikor fogja a 
vagyonkezelő az utcáról borzalmas látványt nyújtó, romos, beomlott tetejű istállót rendbe hozni?

Vannak-e, és amennyiben igen, milyen terveik vannak a kastéllyal a jövőben? Támogatják-e esetleg 
idősek otthonaként történő átalakítását, hasznosítását?

Mikor fogják a kastély parkjában lévő életveszélyes fákat kivágni? Tervezik-e ezt követően 
legalább a kastélyparkot megnyitni a helyi lakosok és a Somogysárdra látogatók előtt?

Várjuk megtisztelő, minden feltett kérdésre vonatkozó válaszát.

Sportbaráti üdvözlettel,

dr. Steinmetz Ádám
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